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2024 belooft op veel fronten een span-

nend jaar te worden. De politieke situatie 

is wereldwijd weinig stabiel te noemen en 

ook in Nederland is het zoeken en aftas-

ten om tot een nieuwe regering te komen. 

Duidelijk is wel dat niets meer vanzelf-

sprekend is en dat alles ter discussie 

wordt gesteld. Gereserveerde en geoor-

merkte subsidies blijken opeens toch veel 

minder zeker te zijn. Grote bedrijven vra-

gen zich af of ze nog wel in Nederland 

moeten blijven of dat ze beter hun heil in 

het buitenland kunnen zoeken. 

Te midden van deze turbulentie probeert 

de textielindustrie de slag naar circulariteit 

te maken. Soms met overtuiging en soms 

alleen met woorden. Schrijnend in dit op-

zicht is de teloorgang van een plasticrecy-

cler in Amsterdam en het faillissement van 

Renewcell in Zweden. Twee koplopers in 

de circulaire economie, die het niet heb-

ben gered. Dat ondanks de mooie belof-

ten om gerecyclede materialen af te ne-

men. Grote namen waren verbonden aan 

Renewcell, maar blijkbaar boden ze al-

leen maar en beetje steun in de ontwikkel-

fase en niet toen er serieuze hoeveelhe-

den afgenomen moesten worden. Is dit 

ook niet een vorm van green-washing?  

De slag naar circulariteit zal de komende 

vijf jaar zeker gemaakt moeten gaan 

worden. Bedrijven die hierin niet mee wil-

len of kunnen gaan zullen hun “license to 

operate” verliezen. Zij zullen plaats maken 

voor nieuwe bedrijven die wel voldoen 

aan de criteria van circulair ondernemen.  

En circulair ondernemen is meer dan al-

leen maar gerecyclede vezels toepassen. 

De 10R-strategie van de circulaire econo-

mie leert dat recycling pas op plaats 9 

staat en dat er dus nog 8 duurzamere stra-

tegieën zijn. Het maken van betere pro-

ducten die langer meegaan, het op een 

zuiniger manier produceren van pro-

ducten, maken dat producten gerepareerd 

kunnen worden en dat ze gemakkelijker 

uit elkaar kunnen worden gehaald. Het 

zijn allemaal ontwikkelingen die passen in 

het omschakelen naar een circulaire eco-

nomie.  

TexAlert brengt elke uitgave weer een 

aantal van die ontwikkelingen kort onder 

de aandacht. Dit is bedoeld om de lezers 

te wijzen op een nieuwe ontwikkeling. Die 

zal zeker niet voor alle lezers even be-

langrijk of even goed toepasbaar zijn, 

maar misschien dat een enkele lezer op 

een idee wordt gebracht en zo’n ontwikke-

ling oppakt! Daarom zijn wij het bestuur 

van het Reservefonds Textielresearch 

dankbaar dat zij voor het 15e jaar de uit-

gave van TexAlert mogelijk maken.  
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Op 30 januari 2024 werd het regiodeal-

programma van TexPlus formeel afge-

sloten met een bijeenkomst bij het RTT, 

het Regionaal Textielsorteercentrum 

Twente. Het RTT is een samenwerking 

tussen de kringloopbedrijven Het Goed 

en De Beurs, die in het kader van het re-

giodeal programma hebben besloten om 

gezamenlijk de sortering van textiele af-

vallen ter hand te nemen. Hiervoor is er 

een uniek sorteercentrum ontwikkeld, 

waarbij ingezamelde textielproducten 

worden uitgesorteerd op herbruikbaar-

heid. Niet herbruikbare producten wor-

den verder gesorteerd op basis van ma-

teriaalsamenstelling. Het textiel wordt in-

gezameld door Twente Milieu, die in het 

kader van de regiodeal diverse acties 

hebben gehouden om meer textiel in te 

zamelen. 

  

Herbruikbaar textiel wordt verkocht in ei-

gen kringloopwinkels en aan derden. De 

producten die in aanmerking komen 

voor recycling kunnen door Frankenhuis 

worden vervezeld. Ook bij Frankenhuis 

heeft de regiodeal bijgedragen aan een 

uitbreiding van de mogelijkheden. Daar-

door stijgt de vezelkwaliteit, maar het 

blijft de directeur een doorn in het oog 

dat er zo weinig drang en dwang wordt 

uitgeoefend door de overheid om die ve-

zels dan ook weer in kleding te verwer-

ken.  

Dat de vezels niet op ruimere schaal 

worden toegepast, ligt zeker niet aan de 

kwaliteit doeken die door Enschede Tex-

tielstad uit garens met gerecyclede ve-

zels gemaakt wordt. Hun nieuwe ultra-

moderne weefgetouw, ook met een bij-

drage vanuit de regiodeal gerealiseerd, 

kan hele mooie doeken afleveren.  

In de toekomst zullen dat waarschijnlijk 

ook doeken zijn met chemisch gerecy-

clede katoenen vezels en garens. Dat is 

waar SaXcell zich in de regiodeal op 

 

Afronding regiodeal – TexPlus 

 

Meer info: 

• over texplus    

• circulair textiel 

• voortgangsrapportage 2022-2023  

Duurzaamheid  
 

heeft gericht en met succes. Van een 

kleine experimentele opstelling in Goor 

is SaXcell nu bezig om een echte pilot-

fabriek op te zetten. De experimenten 

uitgevoerd in het kader van de regiodeal 

(en andere onderzoeken) hebben uitge-

wezen dat de SaXcell methode een 

hoogwaardig cellulose-pulp oplevert, 

waaruit hele mooie vezels gesponnen 

kunnen worden.  

In de regiodeal heeft Saxion en specifiek 

het lectoraat Sustainable & Functional 

Textiles (SFT) van lector Jan Mahy een 

belangrijke ondersteunende rol vervuld. 

Studenten en medewerkers van SFT 

hebben veel aanvullend onderzoek ver-

richt om processen te helpen ontwikke-

len en verbeteren. Hierbij speelde het 

Circulair Textiellab een niet te onder-

schatten rol.  

Op 30 januari werden op deze succes-

sen teruggekeken en werden de meer 

dan 100 bezoekers langs diverse stands 

geleid waar de betrokken bedrijven 

meer vertelden over hun resultaten en 

de toepassing daarvan.  

 

Geconcludeerd kan worden dat de re-

giodeal een belangrijke en katalyse-

rende rol heeft gehad bij de ontwikkeling 

van een circulair textiel ecosysteem in 

Twente. En dat eco-systeem gaat ook 

verder nu de regiodeal formeel is afge-

rond en opgeleverd.   

 

https://texplus.nl/over-texplus/
https://twente.com/twente-board/programmas-projecten/techniek-innovatie/circulair-textiel
https://twenteboard.greenzeen.io/voortgangsrapportage-2022-2023/ab057f11-4b8a-4886-b714-d5eebf9292c5/262adec3-470a-4ec5-9067-a0d2b9b985d0
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Smart  text i les  
 

Medical device  

voor te vroeg geboren kinderen  

op basis van high tech textiel 

Kinderartsen, neonatologen en nefrolo-

gen ervaren de urgentie om vroegtijdig,  

snel en adequaat, nier- en stofwisse-

lingsziektes op te kunnen sporen bij 

neonaten en kinderen tot 3 jaar  door 

middel van urineonderzoek. Vroegtijdig 

opsporen en monitoren betekent gro-

tere kans op behandeling en  een goede 

start in het leven met minder complica-

ties en medische- en sociale zorg. Er 

zijn tot op heden geen goede oplossin-

gen om bij deze kwetsbare doelgroep 

veelvuldig en betrouwbaar urinemon-

sters af te nemen. 

Capturin BV heeft voor deze zeer 

kwetsbare doelgroep een duurzame op-

lossing gevonden. Er is een baanbre-

kend device ontwikkeld op basis van 

high tech textiel om het intensief sam-

plen van urinemonsters van deze  doel-

groep voor diagnostische monitoring en 

de hiermee verbonden behandeling 

mogelijk te maken.  Het device bestaat 

uit een slim textieldeel dat op de huid 

geplaatst wordt met hierin een deel dat 

het urinesample opvangt. 

Het Specturi device is hiermee een 

uniek, innovatief, niet invasieve oplos-

sing voor het zeer efficiënt verzamelen 

van niet verontreinigde urinemonsters 

voor het diagnostisch testen op minera-

len zoals calcium, fosfaat, magnesium 

in relatie tot urineweginfecties. Het 

device verzamelt efficiënt zuivere urine, 

geeft geen huidproblemen en werkt vol-

gens het “first time right” principe. Neo-

naten worden daardoor veel minder ge-

stoord in hun groei en tijdens hun rust. 

Dit omdat bij bestaande methoden vaak 

meerdere keren aangelegd moet wor-

den. Deze technologie is vanwege haar 

efficiency ook op andere medische ge-

bieden toepasbaar.  

Met het Specturi-team van het Radboud 

umc/Amalia kinderziekenhuis is een 

door Nederlands Wetenschappelijk On-

derzoek (NWO) goedgekeurd validatie-  

onderzoeksprogramma ontwikkeld, dat 

inmiddels  wordt uitgevoerd. 

Na het verwerven van Medical proof of 

Concept zal in het lopend jaar gezocht 

worden naar een internationale distribu-

teur die, bij het verwerven van de Medi-

cal Device Registration (MDR), de pro-

ductrange in EU en US / Canada op de 

markt gaat brengen. 

Er is voor deze unieke innovatie patent 

registratie aangevraagd.  

 

Meer info: 

• onderzoekmetmensen  

• urine collection device for newborns 

• radboudumc/neonatologie 

• radboudumc/molecular-physiology 

Het Zweedse bedrijf Renewcell heeft eind 

februari het faillissement aangevraagd en 

gekregen. We hebben in TexAlert vaak 

gerapporteerd over Renewcell als een 

voorbeeld van een bedrijf dat hoogwaar-

dige textielrecycling ontwikkelde en die 

ontwikkeling ook opschaalde. Ze werden 

gesteund werden door grote textielretai-

lers.  

Het faillissement kwam niet helemaal on-

verwacht. De beurskoers was al sterk ge-

daald en er was eind vorig jaar een her-

structurering en kapitaalinjectie. Deson-

danks heeft het bedrijf het niet gered. Mo-

gelijk omdat ze te vroeg waren met het 

opschalen van hun ontwikkeling van cel-

lulosepulp, Circulose, want er is nog geen 

verplichting om gerecyclede vezels in tex-

tielproducten op te nemen. Vezels uit Cir-

culose pulp zullen ongetwijfeld een beetje 

duurder zijn geweest dan vezels uit hout-

pulp en blijkbaar is dat voor de potentiële 

afnemers een reden geweest om de over-

stap naar een duurzamere vezel nog niet 

te maken. De conclusie moet dus zijn dat 

ze liever hun investering afschrijven dan 

investeren.   

De verwachting is dat de hele ontwikke-

ling en opschaling niet voor niets is ge-

weest en dat er wel een doorstart zal 

plaatsvinden. De EU strategie met betrek-

king tot de circulaire economie in textiel 

en kleding zal ertoe leiden dat het gebruik 

van gerecyclede vezels verplicht wordt. 

Vezels gebaseerd op Circulose en verge-

lijkbare cellulosebronnen zullen daarin 

een plaats vinden. Renewcell lijkt dus te 

zijn gestruikeld over wat ook wel de “val-

ley of death” wordt genoemd: de stap van 

(gesubsidieerde) ontwikkeling naar op-

schaling is en blijft voor heel veel start-ups 

een moeilijk te financieren transitie.  

 Meer info: 

• nails in renewcell coffin  

• bankruptcy renewcell  

• why suddenly go bankrupt  

Renewcell redt 
het (voorlopig) 

niet 

https://onderzoekmetmensen.nl/en/trial/54632
https://nierstichting.nl/professionals/projecten/the-development-of-an-innovative-non-invasive-patient-and-user-friendly-and-valid-urine-collection-device-for-newborns-enables-identification-of-novel-urinary-candidate-biomarkers-for-detecting-and-monitoring-kidney-injury-1082126/
https://www.radboudumc.nl/afdelingen/neonatologie
https://www.radboudumc.nl/en/research/research-groups/molecular-physiology
https://texfash.com/special/nails-in-renewcell-coffin-were-hammered-in-by-a-callous-and-lethargic-global-fashion-industry
https://www.greenbiz.com/article/3-lessons-bankruptcy-circular-fashion-maker-renewcell#:~:text=After%20nearly%2012%20years%2C%20%2410.6,a%20Stockholm%20court%20last%20week
https://www.fastcompany.com/91038213/this-fabric-recycling-company-was-going-to-change-fashion-why-did-it-suddenly-go-bankrupt
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Textiel verven met superkritische CO2 is 

al langere tijd een bekende techniek. 

Feyecon en later Dyecoo zijn de pioniers 

die deze technologie voor de markt be-

schikbaar hebben gemaakt. 

aromatische verbindingen die voorko-

men in blusmiddelen en schadelijk zijn 

voor brandweerlieden. Het bedrijf be-

dient onder andere: Patagonia, Eileen 

Fisher, North Face en Lion.   

De vraag is nu: kan met SC-CO2 techno-

logie ook, even milieuvriendelijk, de aan-

gebrachte kleurstof weer uit de polyester 

worden gehaald met het doel zowel de 

PET als de kleurstof te recyclen?   

Een van de belangrijkste voordelen van 

de SC-CO2-technologie is het vermogen 

om als krachtig oplosmiddel te fungeren 

zonder schadelijke resten achter te la-

ten. Het SC-CO2 kan doordringen in de 

ingewikkelde structuren van textiel, 

waardoor een grondige en uniforme 

kleurstofverwijdering mogelijk wordt. Het 

gebruik van SC-CO2 als oplosmiddel 

wordt als milieuvriendelijk beschouwd, 

omdat het niet giftig is en kan worden 

gerecycled, waardoor het totale verbruik 

van hulpbronnen en de afvalproductie 

worden verminderd. 

Recentelijk heeft Dyecoo de Cyrberus-

productiemachines geïntroduceerd. Na-

tuurlijk voortbouwend op de bestaande 

machines voor SC-CO2.  

Deze techniek van kleurstof verwijderen 

is eigenlijk het omgekeerde van de SC-

CO2-verftechniek. Het textiel bevindt 

 

CO2 technologie nu ook voor ontkleuren van polyester? 

 

Meer info:  

• feyecon.com 

• feyecon co2-dyeing 

• tersussolutions.com 

• Supercritical carbon dioxide 

• dyecoo co2-dyeing  

Duurzaamheid  
 

De conclusie is dat de introductie in de 

markt oorspronkelijk vrij moeizaam 

verliep. Door de inmiddels weer beëin-

digde samenwerking tussen Feyecon 

en Dyecoo zijn er wel interessante ont-

wikkelingen geweest. Met name in 

Thailand zijn een aantal machines 

operationeel. En met het oog op de re-

cycling is het verwijderen van kleur-

stoffen en zeer interessante optie. 

zich op een cilinder in de machine. De 

CO2 wordt in de machine gepompt. De 

druk wordt verhoogd tot ongeveer 250 

bar, het CO2 wordt vloeibaar en door cir-

culatie komt de kleurstof van het textiel 

vrij. Na de kleurverwijdering wordt het 

systeem drukloos gemaakt, waarna de 

CO2 weer gasvormig wordt en de stof 

droogt. De resterende kleurstof wordt na 

elke cyclus opgevangen en komt zo niet 

in het milieu terecht. Volgens Feyecon 

kan de kleurstof ook gerecycled worden. 

 

Het verven van polyester met SC-CO2 is 

dus bekend. Wat ook interessant is dat 

het juist door die unieke oplos-eigen-

schappen ook geschikt is voor moeilijk 

reinigbare textiel. In 2008 ging FeyeCon 

samenwerken met het Amerikaanse 

Tersus en werd de SC-CO2 technologie 

met succes gebruikt voor het reinigen, 

herstellen, recyclen en opnieuw verko-

pen van textiel. Het is vooral geschikt 

voor complexe kledingstukken, zoals 

outdoorkleding. Tersus Solutions reinigt 

ook ballistische beschermingsmiddelen, 

ganzendons en desinfecteert textielkle-

ding uit ziekenhuizen.  

Het bedrijf gebruikt de technologie om 

kleding volledig te recyclen, waardoor 

het een tweede leven krijgt en er minder 

afval wordt gestort. Daarnaast heeft Ter-

sus aparte lijnen voor het reinigen van 

brandweerjassen van de polycyclische 

Superkritisch kooldioxide (SC-CO2) is 

een vloeibare toestand van kooldioxide 

die ontstaat als CO2 boven de zoge-

naamde superkritische druk en tem-

peratuur wordt gebracht. Als de tem-

peratuur en de druk beide worden ver-

hoogd tot op of boven het kritische punt 

voor kooldioxide, kan het eigenschap-

pen aannemen die het midden houden 

tussen een gas en een vloeistof. We 

hebben het dan over temperaturen ho-

ger dan 30oC en drukken hoger dan 74 

bar of 74MPa. Onder die superkritische 

omstandigheden heeft het bijzondere ei-

genschappen zoals veel betere oplos-

baarheid van niet in wateroplosbare 

stoffen, zoals disperse kleurstoffen. 

https://feyecon.com/
https://www.linkedin.com/posts/feyecon_co2-dyeing-is-coming-home-part-iii-in-activity-7156682167052337153-Fr8w?utm_source=combined_share_message&utm_medium=member_android
https://www.tersussolutions.com/
https://en.wikipedia.org/wiki/Supercritical_carbon_dioxide
https://dyecoo.com/co2-dyeing/


 

  

Van elastaan of spandex is bekend dat 

het 400%  of meer kan rekken. Elastaan 

wordt veel toegepast in kleding in per-

centages van 2 tot 7%. Hierdoor wordt 

het draagcomfort verbeterd en sluit het 

kledingstuk beter aan op het lichaam. 

Kortom een prettig materiaal om te ver-

werken. Meestal in vorm van corespun 

garens met katoen aan de buitenkant. Er 

is ook een nadeel en dat is de recycling 

van gedragen textiel: de aanwezigheid 

van elastaan maakt chemische recycling 

niet mogelijk omdat bij het lyocell proces 

om proces technische redenen het ge-

halte aan niet cellulose materiaal minder 

dan 0,1% moet zijn. 

 

Man Made Cellulose zoals Viscose heeft 

een rek van rond de 2%. Viscose is dus 

relatief stug. Overigens geldt dit ook 

voor synthetische materialen als polyes-

ter. Door blends te maken, de garen 

structuur aan te passen en de doek con-

structie is het wel mogelijk om enige ver-

vormbaarheid te krijgen, denk aan brei-

sels, maar inherent zijn de materialen 

“niet stretchy”. 

 

Onderzoek bij Lenzing, de producent 

van onder andere op hout gebaseerde 

Tencel™ Lyocell-vezels, heeft geleid tot 

een stretchbare cellulose vezel. Dat is 

natuurlijk mooi nieuws want als dat ver-

gelijkbare comfort eigenschappen ople-

vert als met elastaan dan wordt chemi-

sche recycling minder problematisch, 

want Tencel is ook een cellulose vezel. 

 

Blijkbaar is er een norm voor stretch 

stoffen en dit nieuwe lyocell type voldoet 

 

 

Stretch garens op basis van cellulose 
 

Meer info:  

• new potential of tenceltm lyocell 

fibers as alternative material for 

stretch fabrics  

 

Nieuwe mater ia len  
 

De conclusie is dat de ontwikkeling 

van stretch gemaakt van cellulose een 

zeer nuttige verbetering is, omdat 

stretch fibers zeer gewenst zijn en ge-

waardeerd worden. Minder elastaan 

en meer stretch gemaakt van cellulose 

zal de recyclebaarheid verbeteren. 

 

uitrekken met verbeterd herstel en niet 

gemakkelijk krimpt of kreukt, waardoor 

een glad uiterlijk behouden blijft, zelfs na 

thuiswassen.  

Volgens Lenzing levert dit materiaal op 

dat de comfort verhoogt en dat makkelijk 

te onderhouden is. Volgens Lenzing 

zeer geschikt voor lichtgewicht kleding.  

 

Ook aan de milieu impact is gedacht. 

Tencel wordt gemaakt van houtpulp en 

daar is natuurlijk wel discussie over. 

Tencel™ Lyocell-vezels die in de 

stretchstoffen worden gebruikt, zijn af-

komstig van gecontroleerde of gecertifi-

ceerde houtbronnen en gemaakt via een 

hulpbronnen besparend gesloten pro-

ductieproces. De vezels zijn gemaakt 

met minstens 50% minder CO2-uitstoot 

en waterverbruik, vergeleken met gene-

rieke (merkloze) lyocell en modal. De re-

sultaten zijn berekend volgens LCA-nor-

men (ISO 14040/44) en worden beschik-

baar gesteld via de Higg MSI van Sustai-

nable Apparel Coalition (versie 3.7).  

  

 

aan die BS EN 14704-1”-norm voor 

stretchstoffen. Er zijn een aantal stof 

combinaties gemaakt: stoffen gemaakt 

van 100% TENCEL™ Lyocell Ne30 x 

Ne30 / 98*74 en 100% LENZING™ Ly-

ocell Ne50 x Ne50 / 116x75, dus garens 

met verschillende diktes en twist. De 

stretchstoffen gemaakt met TENCEL™ 

Lyocell-vezels voldoen aan de internati-

onale norm voor rek- en hersteleigen-

schappen. 

  

Een van de belangrijkste kenmerken 

van de nieuwe techniek van Lenzing is 

vormgeving en samenstelling van de ge-

weven stof bestaande uit Tencel Ly-

ocell-vezels in combinatie met een voor-

behandeling van de stof. Tijdens het 

natte proces zwellen deze vezels, wat 

resulteert in een toename van het kroe-

zen van het garen in de breedterichting. 

Dit proces levert een doek op dat kan 

rekken en weer naar de oorspronkelijke 

lengte teruggaat. 

Dit vertaalt zich in een stof die kan 

https://www.lenzing.com/newsroom/press-releases/press-release/lenzing-unveils-the-new-potential-of-tenceltm-lyocell-fibers-as-alternative-material-for-stretch-fabrics
https://www.lenzing.com/newsroom/press-releases/press-release/lenzing-unveils-the-new-potential-of-tenceltm-lyocell-fibers-as-alternative-material-for-stretch-fabrics
https://www.lenzing.com/newsroom/press-releases/press-release/lenzing-unveils-the-new-potential-of-tenceltm-lyocell-fibers-as-alternative-material-for-stretch-fabrics


 

  

Duurzaamheid  
 

Text ie lveredel ing  
 

Digitaal verven 

 

Het verven van textiel is een belangrijke 

stap in de textielveredeling. Maar ook 

eentje die gepaard gaat met het ver-

bruik van grote hoeveelheden energie, 

chemicaliën en water. In de transitie 

naar meer duurzaamheid wordt veel on-

derzoek verricht naar mogelijkheden 

om de impact van het verven te vermin-

deren.  

Eén optie is om de kleurstof op het tex-

tiel te sproeien. Alchemie heeft deze 

techniek ontwikkeld en er is nu ook een 

machine beschikbaar, de Discovery, 

waarmee dit op labschaal kan worden 

uitgevoerd ter vervanging van lab-dips. 

Hierdoor kan de stap tussen color-mat-

ching en productie veel sneller en 

nauwkeuriger worden uitgevoerd.  

 

De voordelen van zo’n technologie zijn 

duidelijk: er wordt veel minder vloeistof 

aangebracht, chemicaliën worden effici-

enter benut, er is minder water nodig en 

er kan sneller van recept worden gewis-

seld. Want naast kleurstoffen kunnen 

met zo’n systeem ook andere chemica-

liën worden opgebracht. De besparin-

gen lopen volgens Alchemie op tot 85% 

energiebesparing en 50% reductie van 

de kosten. 

  

De chemicaliën worden aangebracht 

via 2 sets van precisie nozzles, waar-

door de chemie aan beide kanten van 

het doek kan worden aangebracht. 

Hoge druppelsnelheid en relatief grote 

druppels (10 micron) zorgen voor een 

goede indringing van de chemicaliën in 

het doek.  

 

Meer info: 

• dyeing-finishing-printing  

• alchemietechnology  

• alchemietechnology endeavour  

• youtu.be  

Rehubs is het Europese initiatief, ge-

start door Euratex, om te komen tot cen-

tra voor textielrecycling. Het initiatief 

krijgt steeds meer vorm. Onlangs is 

Chris Deloof aangesteld als directeur 

van Rehubs. Bij Rehubs kunnen bedrij-

ven aansluiten die zich op enige wijze 

bezig houden met recycling van textiel. 

Rehubs laat maar zeer beperkt en voor 

een beperkte (project) periode research 

centra toe. Het is dus een business-ge-

dreven en niet primair een onderzoeks-

organisatie.  

Doel van Rehubs is om collectief gefi-

nancierde recyclingcentra voor textiel 

op te zetten in Europa, om hierdoor de 

inzameling, sortering, bewerking en re-

cycling van pre- en post-consumer tex-

tiele materialen te bevorderen. Een 

aantal partijen hebben zich bij de start 

al aangemeld waaronder Boer Group, 

Concordia Textiles en Inditex.  

Doelstelling van Rehubs is om in 2024 

meer dan 2,5 miljoen ton textiel te recy-

clen en meer dan 15.000 banen te ge-

nereren. Het eerste initiatief is aange-

kondigd: “Transform Waste into 

Feedstock”, dat dit jaar vorm moet krij-

gen in een faciliteit met een capaciteit 

van 50.000 ton. Een mooi initiatief! 

 

Meer info: 

• rehubs.eu  

• rehubs first partners join for euro-

pean textile recycling 

Rehubs haalt 
bedrijven aan 

boord 
 

https://www.innovationintextiles.com/dyeing-finishing-printing/journey-of-discovery-with-alchemie/
https://www.alchemietechnology.com/discovery/
https://www.alchemietechnology.com/endeavour/
https://youtu.be/iM7dM3r6tys?list=TLGGaQtXGeTFEtcxMTAzMjAyNA
https://www.rehubs.eu/
https://www.textiletechnology.net/technology/news/rehubs-first-partners-join-for-european-textile-recycling-35073?utm_source=%2Fmeta%2Fnewsletter%2Fnewsletter&utm_medium=newsletter&utm_campaign=nl1645&utm_term=d556ad7d2fa5f890faca98d81f4428a0
https://www.textiletechnology.net/technology/news/rehubs-first-partners-join-for-european-textile-recycling-35073?utm_source=%2Fmeta%2Fnewsletter%2Fnewsletter&utm_medium=newsletter&utm_campaign=nl1645&utm_term=d556ad7d2fa5f890faca98d81f4428a0


 

  

Zijde is natuurlijk een prachtig materiaal 

met geweldige draageigenschappen. 

Maar wat velen zich niet realiseren is dat 

deze natuurlijke vezel een hoge milieu-

impact heeft door de hoeveelheid moer-

beibladeren die nodig zijn om de zijde-

worm te voeden, en de hoeveelheid wa-

ter en energie die nodig is om de zijde-

vezel te winnen.  

De vraag is dan ook: is spinzijde beter? 

Spinzijde wordt vaak genoemd als een 

van de sterkste biologische materialen 

ter wereld, en wetenschappers zijn al 

lang op zoek naar een manier om deze 

zijde kunstmatig te synthetiseren voor 

menselijk gebruik als textielvezel. Maar 

daar kleven in de praktijk toch ook wel 

een aantal problemen aan zoals op-

schaling en beschikbaar komen voor 

textiele toepassingen buiten het lab of 

pilot plant. 

 

Interessant is daarom het werk van on-

derzoekers van het Amerikaanse Rens-

selaer Polytechnic Institute. De groep 

heeft een bacteriestam ontwikkeld die 

plastic afval kan omzetten in biologisch 

afbreekbare spinnenzijde met in poten-

tie textiel toepassingen. Het gaat hierbij 

om afval polyethyleen, dat op grote 

schaal beschikbaar is. Het resultaat van 

dit onderzoek was een zijde die sterk 

leek op het zijde dat spinnen produce-

ren. 

 

Het werkt als volgt: PE werd gedepoly-

meriseerd via katalytische hydrogeno-

lyse met behulp van een katalysator in 

een batchreactor bij 300 °C. Het gepro-

duceerde wasachtige materiaal werd op 

de bodem en wand van het reactievat 

 

Polyethyleen afval omzetten in 

eiwitvezels voor textiel toepassingen 

 

Meer info:  

• bacteria plastic multipurpose spider silk 

• microbialcellfactories.biomedcen-

tral.com 

• textile fiber inspired by spider silk 

• is silk sustainable 

• consortium plans pha fibres for fashion 

Duurzaamheid  
 

worden gebruikt als biologisch afbreek-

bare garens voor textiele toepassingen 

maar dat is tot nu toe toch zeer beperkt 

het geval. 

 

 

 

 

 verdeeld en diende als voedingsbron 

voor de bacteriecultuur. Dit is dus an-

ders dan de typische fermentatie, waar-

bij suikers als voedingsbron worden ge-

bruikt. 

Een bekend micro-organisme, de pseu-

domonas aeruginosa, werd genetisch 

gemodificeerd zodat het de producten 

uit het PE-afbraak proces kan metaboli-

seren. Na 72 uur werden de bacteriën uit 

de vloeibare cultuur verwijderd en werd 

het zijdeproteïne geïsoleerd. Het materi-

aal leek op wattenbolletjes en die kun-

nen potentieel tot garens worden ge-

sponnen. Deze nieuwe stam Pseudo-

monas-bacteriën is dus in staat om ge-

depolymeriseerd polyethyleen om te 

zetten in hoogwaardige, op maat ge-

maakte recombinante eiwitproducten. 

 

Tot nu toe is de microbiële omzetting 

van plastic substraten in biomaterialen 

voornamelijk beperkt gebleven tot de 

productie van polyhydroxyalkanoaten 

(PHA) die al eerder zijn onderzocht op 

textiele toepassingen. PHA’s kunnen 

De conclusie is dat de bacteriën die in 

het onderzoek worden gebruikt een deel 

van het PE afval kunnen ‘upcyclen’. En 

dat is interessant want het opent een 

route die het grote probleem van de 

plastic afval deels zou kunnen oplossen. 

Maar voordat het zover is moet er nog 

wel veel gebeuren. Waar het ook over 

gaat is dat onderzoek van nu kan leiden 

tot geweldige innovaties in de markt, 

over een aantal jaren. We blijven alert. 

 

https://phys.org/news/2024-01-bacteria-plastic-multipurpose-spider-silk.html
https://microbialcellfactories.biomedcentral.com/articles/10.1186/s12934-023-02220-0
https://microbialcellfactories.biomedcentral.com/articles/10.1186/s12934-023-02220-0
https://asknature.org/innovation/textile-fiber-inspired-by-spider-silk/
https://goodonyou.eco/is-silk-sustainable/
https://www.innovationintextiles.com/consortium-plans-pha-fibres-for-fashion/


 

  

 

Digitalisering en AI  

stimuleren de ontwikkeling 

 van de textielindustrie 

Meer info:  

• digital driven textile growth  

• artificial intelligence will impact the 

textile industry 

• power of ai technology in the textile 

sector  

  

 

Innovat ie  

Conclusie is dat AI in de textielindustrie 

een voorwaarde is voor een grotere effi-

ciëntie, flexibiliteit en duurzaamheid, 

waardoor uiteindelijk het algehele con-

currentievermogen van de industrie 

wordt versterkt. Daarnaast helpt AI bij 

het bestrijden van greenwashing door 

gecertificeerde systemen en blockchain 

technologie toe te passen. 

 

hoeveelheden gegevens om inzichten te 

verschaffen voor de besluitvorming. Dit 

omvat markttrends, consumentengedrag 

en operationele efficiëntie. Data gestuurde 

beslissingen helpen textielbedrijven con-

currerend te blijven en zich aan te passen 

aan veranderende marktomstandigheden.  

 

Digitalisering maakt de implementatie van 

duurzame praktijken mogelijk door instru-

menten te bieden voor het monitoren en 

verbeteren van het gebruik van hulpbron-

nen. Blockchaintechnologie kan bijvoor-

beeld de traceerbaarheid in de toeleve-

ringsketen verbeteren, waardoor transpa-

rantie en verantwoording worden gewaar-

borgd. Met name voor het gebruik van ge-

recyclede materialen is dit belangrijk want 

de claim dat gerecyclede grondstoffen 

worden gebruikt moet wel onderbouwd 

worden. 

 

 

Digitalisering en toepassingen van kunst-

matige intelligentie (AI) spelen een cruci-

ale rol bij het vernieuwen van de textielin-

dustrie door het versnellen van innovaties 

en R&D, verbeteren van  productieproces-

sen, optimaliseren van supply chain ma-

nagement en het verhogen van  klantbe-

trokkenheid. Maar het is ook aanleiding 

voor het stellen van een aantal fundamen-

tele vragen: Welke invloed heeft  AI en di-

gitalisering bijvoorbeeld bij het vergroenen 

van de textielindustrie?  

 

AI is nog niet overal geïntroduceerd als ba-

sis voor de bedrijfsvoering. Uit een onder-

zoek van het Duitse Economische Instituut 

in 2022 bleek dat slechts 31 procent van 

de bedrijven in Duitsland in staat is om 

data efficiënt te gebruiken. Digitalisering 

en AI is essentieel voor bedrijven omdat 

wettelijke regelgeving, zoals de EU-strate-

gie voor duurzaam en circulair textiel, de 

Greendeals en het bijbehorende digitale 

productpaspoort, data en digitalisering 

vereist. Digitalisering is ook een voor-

waarde voor het verbeteren van de trans-

parantie van de toeleveringsketen.  

 

Bedrijven die concurrerend willen blijven 

en efficiënt en flexibel willen produceren, 

kunnen dus niet langer om AI heen. Digi-

talisering helpt bedrijven om grondstoffen- 

en arbeidstekorten, energiekosten of toe-

genomen duurzaamheidseisen te vermin-

deren en efficiënter, sneller, flexibeler, 

transparanter en kosteneffectiever te pro-

duceren.  Daarmee is het dus belangrijk 

dat de gehele textielwaardeketen wordt 

gedigitaliseerd en dat alle hiaten worden 

gedicht als de industrie haar potentieel ten 

volle wil realiseren. En de basis hiervoor is 

de digitalisering van alle procesfasen. 

Daartoe moeten onderzoekers en de indu-

strie nauw samenwerken. Nieuwe vormen 

van samenwerking, zoals open innovatie, 

garanderen snelheid en efficiëntie. 

Een paar concrete voorbeelden:  

Het is al langer bekend en ook al breed in-

gevoerd, digitaal ontwerp en prototypes. 

AI maakt het mogelijk om digitale ontwer-

pen en prototypes te maken met behulp 

van Computer-Aided Design (CAD)-soft-

ware, gekoppeld met CAM software in een 

AI netwerk. Dit versnelt het productontwik-

kelingsproces en vermindert de behoefte 

aan fysieke prototypes, wat leidt tot kos-

tenbesparingen en een snellere time-to-

market. De ontwikkelde producten kunnen 

online direct in het productieproces wor-

den ingevoerd. Klantenvragen worden mo-

mentaan in productieorders omgezet. 

 

We spreken al langer over Industrie 4.0-

technologieën, zoals het Internet of Things 

(IoT) en robotica, waardoor slimme pro-

ductie in de textielindustrie mogelijk wordt. 

Automatisering van processen zoals spin-

nen, weven en verven verbetert de effici-

entie, vermindert fouten en verbetert de al-

gehele productiemogelijkheden.  

 

AI maakt het real-time volgen van grond-

stoffen stromen, productiegegevens en 

eindproducten in de hele toeleveringske-

ten mogelijk. Dit vergroot de zichtbaarheid, 

waardoor bedrijven de voorraad kunnen 

optimaliseren, doorlooptijden kunnen ver-

korten en snel kunnen reageren op de 

marktvraag. Hierin is met name de fashion 

industrie al zeer sterk. AI stelt textielbedrij-

ven in staat een wereldwijd klantenbe-

stand te bereiken via e-commerceplat-

forms. AI helpt bij textielontwerp door 

nieuwe patronen, texturen en stijlen te ge-

nereren op basis van historische gege-

vens en huidige trends. Dit versnelt het 

ontwerpproces en stimuleert innovatie in 

de industrie. AI-tools analyseren enorme 

https://www.fibre2fashion.com/news/textile-news/techtextil-2024-frankfurt-prepares-for-digital-driven-textile-growth-292740-newsdetails.htm
https://fashinza.com/brands-and-retail/technology/top-12-ways-artificial-intelligence-will-impact-the-textile-industry/
https://fashinza.com/brands-and-retail/technology/top-12-ways-artificial-intelligence-will-impact-the-textile-industry/
https://textilefocus.com/power-of-ai-technology-in-the-textile-sector/
https://textilefocus.com/power-of-ai-technology-in-the-textile-sector/


 

  

Duurzaamheid  
 

Duurzaamheid  
 

Recycling gemengde textielafvallen 

  

In een gezamenlijk onderzoek tussen 

Duitse en Nederlandse bedrijven in het 

kader van het Intereg-programma DE-

NL is onderzoek gedaan naar de ver-

spinbaarheid van gerecyclede vezel-

blends. In het consortium werkten on-

der anderen Trützschler, Texperium (nu 

Spinning Jenny) en Imat-uve samen 

aan de ontwikkeling van nieuwe garens 

uit gerecyclede vezels voor toepassing 

in de automotive industrie. Er werden 

een aantal kwaliteiten garens ontwik-

keld in fijnheden tussen Nm 15 en Nm 

28. Als grondstof werd werkkleding ge-

bruikt (PES/Cot 60-40), oude kleding 

van onbekende samenstelling en PET-

vezels. De vezels lieten zich na verve-

zeling goed bewerken tot een mooi lont, 

waarmee een goede kwaliteit garens 

kon worden verkregen. 

Dat niet altijd textielafval zonder veel 

voorbehandeling kan worden gerecy-

cled blijkt uit een Deens onderzoek. 

Daar keek men vooral naar stoorstoffen 

voor recycling en in dit geval specifiek 

naar elastaan. Het is bekend dat elas-

taan zowel in mechanische als chemi-

sche recycling van textiel een probleem 

is. Aan de Aarhus Universiteit werd on-

derzocht hoe elastaan kon worden ver-

wijderd uit blends met katoen en 

polyamide. De oplossing was het elas-

taan af te breken door het onder druk 

voor 4 uur op 225°C te brengen in de 

aanwezigheid van een alcohol. Hier-

mee kon een specifieke chemische de-

gradatie van het elastaan worden ver-

kregen. Voor polyamide werkte dit 

goed, voor katoen wat minder omdat 

katoen niet ongeschonden uit de reac-

tor kwam. Maar dit is volgens de onder-

zoekers oplosbaar.  

De onderzoekers zijn nogal optimistisch 

over de industrialisatie van deze tech-

nologie, want ze stellen dat er in Duits-

land voldoende chemische bedrijven 

zijn die dit elastaan-verwijderingspro-

ces zouden kunnen uitvoeren. Het is 

echter twijfelachtig of zo’n proces ooit 

economisch rendabel kan worden, ge-

zien de prijzen van virgin vezels. Maar 

onderzoekers zijn van nature positief in-

gesteld en dat is maar goed ook: anders 

zouden ze nooit hun tanden in een pro-

bleem zetten! 

 
Meer info: 

• Altkleider mischfaser pants  

• fibersunsorted  

• recycle used clothes  

In de titel van dit artikel staan een aantal 

termen die misschien geheel of gedeel-

telijk onbekend zijn. Toch spelen ze een 

belangrijke rol en gaan ze steeds be-

langrijker worden: Levens Cyclus Ana-

lyse, Levens Cyclus kosten en Sociaal 

– Levens Cyclus Analyse.  

Voor deze aspecten, samen ook wel 

Life Cycle Sustainability Assessment 

genoemd, wordt in het kader van een 

EU-gefinancierd project een tool ont-

wikkeld waarmee deze aspecten op 

een eenvoudige wijze kunnen worden 

vastgesteld.  

Op 18 april 2024 wordt het project afge-

sloten met een conferentie waarbij de 

resultaten zullen worden gepresenteerd 

en de toolbox zal worden gelanceerd. 

Voor het LCA-gedeelte leunt het project 

op de PEF-CR, maar voor LCC en S-

LCA zijn aanvullende studies gedaan 

om te kijken hoe deze aspecten het best 

geïntegreerd kunnen worden in dage-

lijkse praktijk. De research rapporten 

zijn allemaal te downloaden maar soms 

wel wat lastig te doorgronden, omdat de 

onderzoekers niet altijd duidelijke keu-

zes maken. Mooi is wel dat de onder-

zoekers in LCC ook rekening houden 

met de kosten die op de maatschappij 

worden afgewenteld, de zogenaamde 

externalities. Deze worden vaak “ver-

geten”, maar het benutten van grond, 

het uitstoten van CO2 en het gebruik 

van water is uiteindelijk voor de maat-

schappij een grote kostenpost, die niet 

in de prijzen van producten is opgeno-

men.  

 

Meer info: 

• orienting.eu  

• sustainability assessment methodology  

• ORIENTING Final updated.pdf 

Combinatie van 

LCA, LCC en  
S-LCA 

 

https://www.imat-uve.de/hubfs/PDF%20Presse_News_Events/Altkleider_mischfaser_pants_en.pdf
http://www.fibersunsorted.com/
https://nat.au.dk/en/about-the-faculty/news/show/artikel/scientists-have-come-up-with-a-technology-to-recycle-used-clothes-rather-than-simply-burning-them
https://orienting.eu/about-us/
https://orienting.eu/operational-life-cycle-sustainability-assessment-methodology-supporting-decisions-towards-a-circular-economy/
https://orienting.eu/wp-content/uploads/2022/10/D1.4-ORIENTING_Final_updated.pdf


  

 

Text ie lveredel ing  

 

Slim textiel in medische toepassingen 
  

Meer info:  

• e-textiles of the future  

• medical textiles trends  

• ncbi.nlm.nih.gov  

Smart  text i les  
 

De conclusie is dat medisch textiel een 

trend is. maar ook is bekend dat de ju-

ridische en registratie procedures in die 

sector gigantisch zijn. Gezien de oc-

trooien en de grote spelers die zich op 

dit terrein begeven mag verwacht wor-

den dat we de komende jaren groei zul-

len zien in het aantal innovaties met 

slim textiel in de gezondheidszorg.  

 

Hoewel het textiel kan worden gemaakt 

van de meest voorkomende textielsoor-

ten, wordt verwacht dat het katoenseg-

ment het grootste zal zijn in antimicrobi-

ele kleding. Als we naar de patenttrends 

kijken, zien we dat ongeveer 70% van de 

patenten met betrekking tot antimicrobi-

eel textiel spreekt over gezichtsmaskers 

als toepassing. Interessant was boven-

dien dat 25% van de patenten die de af-

gelopen vijf jaar zijn gepubliceerd ge-

richt zijn op het verbeteren van de was-

baarheid van dit textiel.   

Hoe slim moet textiel zijn om slim textiel 

genoemd te worden? Is een motorhand-

schoen met ingebouwde verwarming 

slim textiel? De complexe en high tech 

borduurtechnologie die voor de produc-

tie nodig is, rechtvaardigt de benaming 

waarschijnlijk wel. Het Duitse bedrijf Di-

gel GMBH is gespecialiseerd in deze 

technologie en produceert zeer interes-

sante producten. Maar de lezer kan zelf 

wel bepalen wat slim is en wat niet. Elk 

kledingstuk kan een e-textiel of slim tex-

tiel worden. Zoals gezegd eenvoudige 

voorbeelden als verwarmde kleding zijn 

al langer op de markt. Maar dankzij sen-

sortechnologie is er veel meer mogelijk. 

 

Medisch textiel is zo’n terrein waar een 

enorme groei in innovatie bezig is. Ook 

door bedrijven die niets met de gezond-

heidszorg of de textielsector te maken 

hadden. Het aantal octrooien voor me-

disch textiel is wereldwijd toegenomen 

van ongeveer 2000 in 2012 tot ongeveer 

9000 in 2022. Met name de VS, Japan, 

India en Duitsland zijn de top vier van 

landen waar innovaties op het gebied 

van medisch textiel in opkomst zijn. De 

omvang van de groei betreft de voortdu-

rende verbeteringen en innovaties in zo-

wel textieltechnologie als medische pro-

cedures. En dat laatste aspect is super-

belangrijk in deze sector. De toepassin-

gen richten zich op producten die wor-

den gebruikt in preventie, zorg en hygi-

ene. De markt voor slimme stoffen in het 

gezondheidszorgsegment zal naar ver-

wachting tegen eind 2024 een waarde 

van 1 miljard dollar bereiken. Als gevolg 

hiervan zien we dat veel bedrijven op dit 

gebied innoveren zoals Apple, Samsung 

en Adidas. Veel startups en universitei-

ten doen baanbrekend werk op het ge-

bied van sensor-gebaseerd slim me-

disch textiel.  

Hieronder een paar voorbeelden. 

In sensor-gebaseerd slim medisch tex-

tiel, zoals de naam al doet vermoeden, 

zijn deze stoffen voorzien van sensoren 

die de gezondheidstoestand van de pa-

tiënt kunnen monitoren en analyseren 

en dienovereenkomstig een medicijn 

en/of de dosering kunnen regelen. Een 

voorbeeld hiervan is in de afbeelding 

hierboven weergegeven en betreft een 

wond genezend verband dat kan helpen 

bij de genezing op basis van het type 

wond dat het detecteert. Dit textiel kan 

de biologische parameters van patiën-

ten continu monitoren.  

 

Antimicrobieel medisch textiel is ook een 

toepassing. Het gebruik van ontsmet-

tingsmiddelen en oppervlaktedesinfec-

tiemiddelen is sinds de coronapandemie 

gemeengoed geworden. Maar de ge-

zondheidszorgsector gaat echter nog 

een stap verder door slimme combina-

ties met antimicrobiële stoffen te maken 

die gecontroleerd micro-organismen 

kunnen doden of hun groei kunnen rem-

men. Hierbij wordt de antibacteriële stof 

in bijvoorbeeld microcapsules inge-

bouwd die dan gecontroleerd de anti-

bacteriële stof afgeven. Dit kan ook 

schimmelwerend  zijn. 

 

https://www.digel-sticktech.com/en/e-textiles-textiles-of-the-future.php
https://www.greyb.com/blog/medical-textiles-trends/
https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC6511580/


 

  

Biobased en gerecycled nylon textiel 
 

Meer info:  

• toray.com 

• frontiersin.org 

• cathaybiotech.com 

• loopamid.com 

De conclusie is dat de introductie van 

100% plantaardige nylonvezels een posi-

tieve stap is op weg naar een duurza-

mere en milieuvriendelijkere textielindu-

strie. Hoewel het volume aan nylon be-

perkt is tot ruwweg 5% van de textiel ve-

zelproductie, heeft biobased nylon wel 

degelijk impact. Door biologische af-

breekbaarheid, hernieuwbaarheid en een 

verminderde impact op het milieu te com-

bineren, heeft biobased nylon het poten-

tieel om textielproductie te herdefiniëren. 

Denk ook aan de tapijtindustrie waar veel 

nylon wordt verwerkt. Naarmate meer 

merken duurzame alternatieven omar-

men, zal de adoptie van plantaardige ny-

lonvezels waarschijnlijk een belangrijke 

motor worden in de voortdurende evolu-

tie naar een groener en meer verant-

woord mode-ecosysteem. 

 

gebruikt, omdat het beantwoordt aan de 

sterkte- en kwaliteitseisen van het be-

drijf. Voor de voering heeft Porter 

Toray's chemisch gerecyclede nylonve-

zels gebruikt, afkomstig van visnetten en 

andere bronnen.  

Natuurlijk zijn er veel meer milieuvrien-

delijke ontwikkelingen zoals BASF en In-

ditex met de lancering van loopamid®, 

een nylon 6 gemaakt van 100 procent 

textielafval. Zara heeft het materiaal ver-

werkt in een jasje gemaakt van 100 pro-

cent loopamid, dat wereldwijd verkrijg-

baar is. 

 

Nylon is ontwikkeld in de Verenigde Sta-

ten en begin jaren vijftig werd Toray het 

eerste Japanse bedrijf dat nylon op grote 

schaal vervaardigde. Door de jaren 

heen hebben eindeloos veel toepassin-

gen de uitstekende eigenschappen van 

nylon bevestigd. Nylon wordt meestal 

gemaakt van aardolie. Er is echter 

steeds meer vraag naar milieubewuste 

producten om mondiale milieuproble-

men aan te pakken. Om tegemoet te ko-

men aan de groeiende aandacht voor 

duurzaamheid is biobased nylon ontwik-

keld. Dit heeft ertoe geleid dat er nu di-

verse biobased nylon vezels op de markt 

zijn. 

Zo heeft de Japanse multinational Toray 

Industries onlangs een 100% biobased 

nylon 510 ontwikkeld. Het is gemaakt 

van sebacinezuur uit de ricinusolieplant 

en pentamethyleendiamine dat uit maïs 

wordt geëxtraheerd. Het is net zo sterk 

en hittebestendig als nylon 6 en heeft 

een uitstekende maatvastheid in natte 

omstandigheden.  

Maar ook het Chinese bedrijf Cathay 

heeft onder de merknaam Terryl bioba-

sed polyamidevezels voor textieltoepas-

singen gelanceerd. Biobased 1,5-pen-

taandiamine (DN5) wordt gewonnen uit 

hernieuwbare plantaardige materialen 

en gepolymeriseerd met verschillende 

dicarbonzuren met lange keten (LCDA) 

om biobased polyamide te synthetise-

ren.  

Kortom, 100% biobased nylon is een re-

aliteit. Deze biobased nylon vezels heb-

ben een aantal interessante kenmerken. 

In tegenstelling tot traditioneel op olie 

gebaseerde nylon, is 100% plantaardige 

nylonvezel inherent biologisch afbreek-

baar. Belangrijk voor het verminderen 

van de impact door microplasticvervui-

ling zoals nu geassocieerd met 

synthetisch textiel. Het gebruik van her-

nieuwbare hulpbronnen zoals ricinus-

olie, maïs of andere plantaardige mate-

rialen draagt bij aan een duurzamere en 

circulaire textielindustrie.   

De door Toray Industries gelanceerde 

nylon 510 vezel voldoet aan de regelge-

ving zoals is gedefinieerd in sectie 3.1.5 

van ISO 16620-1 : 2015, de internatio-

nale standaard voor het biobased ge-

halte van kunststoffen. Onder de merk-

naam Ecodear™ zal N510 de eerste 

100% plantaardige nylonvezel zijn in het 

Ecodear™-assortiment. Toray verwacht 

dat de omzet in meters zal toenemen 

van 200.000 m in 2023 naar 600.000 m 

in 2026.  

Toray Industries, werkt samen met 

Yoshida Co. om gezamenlijk materialen 

voor Tanker-tassen te maken met be-

hulp van Ecodear N510. Het merk Porter 

van Yoshida maakt en verkoopt tassen 

onder de merknaam Tanker.  

Voor de vernieuwing van de Tanker-lijn 

zijn Yoshida en Toray begonnen met het 

ontwikkelen van nieuwe materialen en 

producten waarbij gebruik wordt ge-

maakt van de voordelen van de plant-

aardige oorsprong en de mechanische 

eigenschappen van Ecodear N510. 

Door gebruik te maken van de geavan-

ceerde spintechnologie van Toray kon 

het biobased N510 voor de buitenstof 

van Porter’s Tanker tassen worden 

Nieuwe mater ia len  

 

https://www.toray.com/global/news/details/20220121114129.html
https://www.frontiersin.org/articles/10.3389/fmats.2022.1098590/full
https://www.cathaybiotech.com/en/brandtl.aspx
https://www.loopamid.com/global/en.html


Duurzaamheid  
 

Nieuwe REACH richtlijnen hebben grote 
invloed op de textielindustrie 

 Euratex, samen met Centexbel en Modint, 

leidt een belangrijk Europees project ge-

naamd Reach4Textiles, waarvan het doel is 

om partijen in de EU-textielindustrie samen 

te brengen voor het delen van kennis over 

textiel, chemische testmethoden en om het 

markttoezicht op chemicaliën effectiever te 

maken. Reach is een topprioriteit van het 

EU-beleid. 

Bovendien is het nodig om een gelijk speel-

veld in de textielmarkt te krijgen en om 

schade door gebruik van textiel te voorko-

men. En dat is nodig want uit analyses blijkt 

dat bijna een vijfde van de kleding, die bui-

ten Europa wordt geproduceerd, schadelijke 

stoffen bevat. Het voert voor TexAlert te ver 

om op alle analytische achtergronden in te 

gaan, dus hier een samenvatting. 

 

Deze schadelijke stoffen zijn chemicaliën 

die voor verschillende doeleinden worden 

gebruikt, zoals zachtmakers, waterafsto-

tende middelen en chemicaliën voor het  be-

drukken van kleding, maar ook nikkel, 

chroom VI en bisfenol. Kleding uit China had 

een hoger faalpercentage in de tests, waar-

schijnlijk als gevolg van de aanzienlijke bij-

drage van China (65%) aan de mondiale 

textielproductie.  

Veel van de vervuiling blijkt door vooraf te 

wassen te verdwijnen. Dus voor gebruik: 

eerst wassen! 

 

De ECHA is het Europees Agentschap voor 

chemische stoffen, een agentschap van de 

EU. ECHA voert in feite de wetgeving uit van 

de EU op het gebied van chemische stoffen. 

Vanaf 1 maart 2024 zijn nieuwe richtlijnen 

van kracht. 

ECHA voegt vijf gevaarlijke chemische stof-

fen toe aan de kandidatenlijst. Eén ervan is 

giftig voor de voortplanting, drie zijn zeer 

persistent en zeer bio accumulatief en één 

is giftig voor de voortplanting en persistent, 

bio accumulerend en giftig. Ze zitten in pro-

ducten als inkt en toner, lijm en kit en was- 

en schoonmaakmiddelen.  

Het Agentschap heeft ook de bestaande 

vermelding op de kandidatenlijst voor dibu-

tylftalaat bijgewerkt door deze hormoon-

ontregelende eigenschappen voor het mi-

lieu op te nemen. De lijst bevat nu 240 ver-

meldingen, maar sommige zijn groepen 

chemicaliën, dus het totale aantal getroffen 

chemicaliën is hoger.  

Mogelijk worden deze stoffen in de toekomst 

op de Autorisatielijst geplaatst. En dat is niet 

vrijblijvend. Als een stof op die lijst staat, 

kunnen bedrijven deze niet gebruiken, tenzij 

ze een autorisatieaanvraag indienen en de 

Europese Commissie het voortgezette ge-

bruik ervan toestaat.  

 

Als een artikel een stof uit de Kandidatenlijst 

bevat in een concentratie van meer dan 

0,1% (gewicht per gewicht), moeten leve-

ranciers hun klanten en consumenten infor-

matie geven over hoe ze deze veilig kunnen 

gebruiken. Overigens is het niet alleen de 

EU waar deze regelgeving van kracht is, ook 

in Japan gelden strikte regels. En gezien de 

kans op rechtszaken in de USA stellen we 

ons voor dat ook daar strengere opvolging 

van richtlijnen plaatsvindt. 

 

Een voorbeeld is PFAS (per- en polyfluoral-

kylstoffen) die een grote groep chemicaliën 

vormen die alomtegenwoordig worden ge-

bruikt in consumenten- en professionele 

producten, ondanks zorgen over hun gevol-

gen voor de gezondheid en het milieu.  

De mondiale database van de OESO uit 

2018 telt ruim 4.700 PFAS-verbindingen die 

beschikbaar zijn op de wereldmarkt. De 

meeste toepassingen van PFAS zijn echter 

niet essentieel voor het functioneren van de 

samenleving en/of zijn er veiliger alternatie-

ven die in plaats daarvan zouden kunnen 

Meer info: 

• Keeping textiles with toxic substances 

away from the EU market 

• echa.europa.eu/candidate-list-table  

• Zitten er giftige stoffen in je kledij? ‘Op-

vallend hoeveel chemicaliën je kan ver-

wijderen met een eerste wasbeurt’ (de-

morgen.be) 

• 1 op de 6 kledingstukken uit China be-

vat kankerverwekkende stoffen: ‘Voor-

zichtig zijn als je ‘made in China’ ziet’ 

(demorgen.be) 

• echa.europa.eu/about-us 

worden gebruikt. Er is aangetoond dat 

PFAS in verband wordt gebracht met een 

reeks negatieve gevolgen voor de gezond-

heid, waaronder de vruchtbaarheid, de ont-

wikkeling van de foetus en de schildklierhor-

moonfunctie.  

Veel outdoorkleding en kinderkleding bevat 

nog steeds giftig PFAS. Dat blijkt uit nieuw 

internationaal onderzoek in dertien landen in 

Azië, Afrika, Europa en Noord-Amerika.  

 

Regelgeving en opvolging is nodig want 

18% van de geïnspecteerde producten 

overtraden de limieten van de EU-wetge-

ving. Veel gaat over niet textiele producten 

zoals speelgoed.  

Maar van textiel en modeproducten zoals 

tassen, sieraden, riemen, schoenen en kle-

ding voldeed 15 % niet aan de norm van-

wege de ftalaten, lood en cadmium die ze 

bevatten. 

 

 
Om je voor te bereiden: er komen work-

shops in het derde kwartaal van 2024. 

Voorafgaand aan de workshops zal een 

definitieve agenda en een achtergrond-

document worden verspreid om de deel-

nemers te informeren en voor te berei-

den. 

 

https://www.centexbel.be/nl/nieuws/keeping-textiles-toxic-substances-away-eu-market
https://www.centexbel.be/nl/nieuws/keeping-textiles-toxic-substances-away-eu-market
https://echa.europa.eu/nl/candidate-list-table
https://www.demorgen.be/nieuws/zitten-er-giftige-stoffen-in-je-kledij-opvallend-hoeveel-chemicalien-je-kan-verwijderen-met-een-eerste-wasbeurt~b141457a/?referrer=https://www.google.com/&referrer=https://modint.nl/
https://www.demorgen.be/nieuws/zitten-er-giftige-stoffen-in-je-kledij-opvallend-hoeveel-chemicalien-je-kan-verwijderen-met-een-eerste-wasbeurt~b141457a/?referrer=https://www.google.com/&referrer=https://modint.nl/
https://www.demorgen.be/nieuws/zitten-er-giftige-stoffen-in-je-kledij-opvallend-hoeveel-chemicalien-je-kan-verwijderen-met-een-eerste-wasbeurt~b141457a/?referrer=https://www.google.com/&referrer=https://modint.nl/
https://www.demorgen.be/nieuws/zitten-er-giftige-stoffen-in-je-kledij-opvallend-hoeveel-chemicalien-je-kan-verwijderen-met-een-eerste-wasbeurt~b141457a/?referrer=https://www.google.com/&referrer=https://modint.nl/
https://www.demorgen.be/snelnieuws/1-op-de-6-kledingstukken-uit-china-bevat-kankerverwekkende-stoffen-voorzichtig-zijn-als-je-made-in-china-ziet~b7f1190a/
https://www.demorgen.be/snelnieuws/1-op-de-6-kledingstukken-uit-china-bevat-kankerverwekkende-stoffen-voorzichtig-zijn-als-je-made-in-china-ziet~b7f1190a/
https://www.demorgen.be/snelnieuws/1-op-de-6-kledingstukken-uit-china-bevat-kankerverwekkende-stoffen-voorzichtig-zijn-als-je-made-in-china-ziet~b7f1190a/
https://www.demorgen.be/snelnieuws/1-op-de-6-kledingstukken-uit-china-bevat-kankerverwekkende-stoffen-voorzichtig-zijn-als-je-made-in-china-ziet~b7f1190a/
https://echa.europa.eu/nl/about-us


  

 

Themoregulerende textiel voor meer comfort 

 

Meer info:  

• #whatnanois 

• nanobionic partnership 

• will thermo reactive fabric ener-

gise your home 

• the science of pure energy mat-

tress 

• patents  

 

Smart  text i les  
 

De FDA heeft deze producten voor geen 

enkel doel goedgekeurd of aangewe-

zen.  Er is  geen beslissing genomen 

over, of goedkeuring verleend aan, het 

vermelde gebruik of de voordelen ervan. 

 

Een aantal jaren geleden werd onder-

zoek gedaan naar het gebruik van infra-

rode straling in combinatie met thermo 

regulerende textiel.  

 

Infrarode straling (IR) is voor het mense-

lijk oog niet waarneembare elektromag-

netische straling. Veelal wordt het golf-

lengtegebied van 780 nm tot 10 micro-

meter aangeduid met nabij-infrarood, 

van 10 tot 50 µm met middel-infrarood 

en van 50 µm tot 1 mm met ver infra-

rood. Maar hoe kun je daar gebruik van 

maken in textiel toepassingen?   

 

Dan kan door gebruik te maken van 

thermo reactieve mineralen. Denk hierbij 

aan titaandioxide siliciumdioxide, alumi-

niumoxide, magnesiumoxide, kwarts, ij-

zeroxide en zirkoniumoxide. Deze mine-

ralen kunnen de warmte die een lichaam 

genereert in normale omstandigheden 

opslaan en als het ware terugkaatsen 

naar het lichaam, zodat er een warm en 

comfortabel gevoel ontstaat. Althans, 

dat is de theorie.  

 

De thermo-reactieve mineralen worden 

gemalen en tot een fijn poeder ge-

mengd. Bij het bedrijf Celliant wordt dit 

poeder gecombineerd met vloeibaar po-

lyethyleentereftalaat (PET), maar Nano-

bionic verwerkt het in een biobased po-

lymeer om er een coating van te maken. 

Bij Celliant wordt er een garen van ge-

maakt en stof van geweven. De deeltjes 

zijn gemiddeld 1 micron groot. In textiel 

verwerkt, absorberen de vezels of de 

coating warmte-energie uit het lichaam. 

Vervolgens zet de het textiel deze ener-

gie weer om in warmte en reflecteert dit 

als het ware naar het lichaam. In feite 

wordt lichaamswarmte gerecycleerd.  

 

Het Griekse bedrijf Nanobionic is ook 

een toepasser van deze technologie en 

heeft een aantal aanvullende patenten. 

Ze noemen dit nanobionische technolo-

gie. Zoals gezegd, verwerkt Naniobionic 

het fijngemalen mineraal in een bioba-

sed coating die op textiel kan worden 

aangebracht. En ook hier geldt: geacti-

veerd door lichaamswarmte zenden de 

ingebedde mineralen ver-infraroodstra-

len terug naar het lichaam. 

  

Interessant is dat de NASA Nanobionic 

erkent waarbij zowel de wetenschappe-

lijke geloofwaardigheid als de veiligheid 

ervan worden benadrukt. Nanobionic 

heeft partnerships met een aantal grote 

merken op het gebied van sportkleding 

en meubelstoffen (matrassen).  

 

Er is wel een disclaimer: volgens het 

Amerikaanse FDA zijn dit medische 

hulpmiddelen omdat ze bedoeld zijn om 

de bloedstroom en de lokale circulatie bij 

gezonde personen tijdelijk te verhogen. 

De conclusie is dat deze technologie al 

een aantal jaren bekend is en dat er 

steeds weer omvangrijke marketingin-

spanningen worden gepleegd om het 

in de markt geaccepteerd te krijgen. 

Het doet een beetje denken aan de 

phase change materials van een aantal 

jaren geleden. Interessant om af te 

wachten of de eindgebruikers een dui-

delijk waarneembaar effect ervaren. 

 

https://www.nanobionic-group.com/#whatnanois
https://www.textiletechnology.net/technology/news/nanobionic-partnership-with-culp-for-upholstery-fabrics-33153
https://meccinteriors.com/designbites/will-thermo-reactive-fabric-energise-your-home/
https://meccinteriors.com/designbites/will-thermo-reactive-fabric-energise-your-home/
https://wrmattress.com/pure-energy-mattress/pure-energy-mattress-technology/the-science-of-pure-energy-mattress/
https://wrmattress.com/pure-energy-mattress/pure-energy-mattress-technology/the-science-of-pure-energy-mattress/
https://patents.google.com/patent/US6591142B1/en


 

  

Interv iew 
 

Fibershed 
 

Rond 2010 raakte de Amerikaanse Rebecca 

Burgess geboeid door de mogelijkheid om 

een klimaatvriendelijk lokaal ecosysteem op 

te zetten met landbouwers, veetelers en an-

deren voor de productie van natuurlijke 

grondstoffen en de verdere verwerking tot 

textielproducten. Dit idee sloeg aan bij een 

grote groep mensen en inmiddels zijn er we-

reldwijd 70 Fibershed organisaties, waarvan 

16 in Europa en sinds 2020, een in Neder-

land opgezet door Martine Nieuwenhuis en 

Stijntje Jaspers.  

Stichting Fibershed Nederland is opgericht 

door en voor creatieve en vooruitstrevende 

boeren, ondernemers, onderzoekers en ont-

werpers die willen samenwerken aan de 

transitie naar een lokaal, circulair en rege-

neratief textiel netwerk. Hoogwaardig textiel 

en kleding van Nederlandse bodem be-

schikbaar maken voor een brede doelgroep, 

dat is het doel. Deze textielproducten dra-

gen positief bij aan bodem, biodiversiteit en 

CO2-vastlegging. Na lang gebruik kunnen 

ze weer terug de bodem in.  Er is dus geen 

afval. Een belangrijk begrip hierbij is bio cir-

culair dat duidt op de hele cyclus, inclusief 

eventueel composteren. Bio afbreekbaar-

heid van de gebruikte textiel materialen is 

dus een belangrijke factor. De gedachte is 

dat er veel meer lokaal mogelijk is op het ge-

bied van textiele grondstofproductie. Inte-

ressant is de aanpak van Fibershed. Ze zien 

zichzelf als keten, of in dit geval kringloop 

regisseurs zoals in de bovenstaande figuur 

is weergegeven.  

Ook interessant is dat het hierbij niet alleen 

gaat om de bekende plantaardige vezels zo-

als vlas of hennep en brandnetel vezels 

maar ook wol en zelfs op plantaardige basis 

geproduceerde kleurstoffen. Deze laatste 

groep is gebaseerd op inheemse (on)krui-

den die bijdragen aan de biodiversiteit in Ne-

derland. De kern is dat alles van eigen bo-

dem moet komen, maar Martine en Stijntje 

Meer info: 

• fibershed.nl 

• Home - Fibershed 

• 2022 Carbon Farm Fund Report 

Gesprek met  

Martine Nieuwenhuis en Stijntje Jaspers 

gaven aan dat niet alles in een relatief klein 

land als Nederland kan en dat samenwer-

ken met de andere hubs in Europa zeker op 

de agenda staat. Denk bijvoorbeeld aan vol-

doende spin– en weefcapaciteit. 

De kunst is natuurlijk om ondernemers in de 

textiel en kledingindustrie te overtuigen van 

het grote belang. Daarbij helpt het rapport 

dat in 2022 in Californië is verschenen en 

dat duidelijk maakt dat de producenten in 

het programma gezamenlijk aan een totaal 

van 162 projecten werken en dat in 2022 

naar schatting 18.566 ton CO2equivalent is 

opgeslagen. Maar er moet nog veel gebeu-

ren.  

Inmiddels is er een boekje verschenen “van 

grond tot garderobe” van de hand van Stijn-

tje Jaspers en is er een onderwijspro-

gramma ontwikkeld. Het gaat om het ver-

haal: waarom is deze lokale transitie belang-

rijk en hoe richten we onze leefomgeving en, 

in dit geval de textielindustrie, zo in dat die 

lokaal een positieve bijdrage gaat leveren 

aan onze leefomgeving. Het lijkt vanzelf-

sprekend dat investeren in natuurlijke lokale 

productie beter is dan doorgaan met produ-

ceren van de enorme hoeveelheden op olie 

gebaseerde polyester en andere syntheti-

sche vezels (hoewel die vaak wel een aantal 

keren mechanisch recyclebaar zijn en aan 

het einde via chemische recycling weer tot 

virgin polyester kunnen worden gevormd). 

Een tussenpositie wordt ingenomen door de 

Man Made Cellulose Fibers zoals viscose 

en lyocell textiel. Cellulose is natuurlijk ook 

de basis van de lokaal te verbouwen plant-

aardige vezels en ook goed te recyclen. Het 

voordeel is ook dat deze biodegradeerbaar 

en composteerbaar zijn, hoewel dat wel erg 

langzaam gaat. 

 

De conclusie is dat het impliciete doel van 

Fibershed is behoud van CO2 en beter nog 

vermijden van CO2 uitstoot en dat is in deze 

tijd van kritisch belang. Dus of er al dan niet 

een goed onderbouwde LCA is of niet, het 

FIbershed initiatief verdient het om navol-

ging te krijgen, al was het maar vanwege de 

noodzakelijke bewustwording dat het an-

ders moet. 

 

https://fibershed.nl/
https://fibershed.org/
https://fibershed.org/wp-content/uploads/2022/12/2022-Carbon-Farm-Fund-Report.pdf


 

 

 

  

 

Testen en ontwerp van 

sport beha’s 

 

Productontwikkel ing  

 

 

 

Een beha die niet goed past kan hinder-

lijk zijn: het kan leiden tot pijn, schuren 

of zelfs beschadiging van zacht weef-

sel. Voor sommige vrouwen kan derge-

lijk ongemak ook een echte belemme-

ring vormen bij het sporten. Zonder uit-

puttend op dit onderwerp in te gaan, bij 

sportbeha’s moet wel onderscheid ge-

maakt worden tussen de verschillende 

niveaus waarop sport bedreven wordt. 

 

Level 1 gaat over sport met geringe fy-

sieke impact zoals pilates en yoga. Le-

vel 2 betreft de sport met gemiddelde 

intensiteit zoals fitness, spinnen en 

skiën. En ten slotte een level 3 beha 

moet ondersteuning leveren bij inten-

sieve sporten als hardlopen, boksen of 

crossfit. Het spreekt natuurlijk vanzelf 

dat meer ondersteuning nodig is bij 

meer intensieve sporten. En daarbij zijn 

er nog een groot aantal variabelen die 

het comfort bepalen zoals maat, cup 

grootte, sluiting en de constructie van 

de beha, zoals de banden rondom het 

lichaam, materiaalkeuze en dergelijke. 

Het kan dus zijn dat er meerdere sport-

beha's nodig zijn voor verschillende ac-

tiviteiten – sommige met meer onder-

steuning voor activiteiten met veel 

impact, zoals hardlopen, en minder 

knellende beha's voor activiteiten met 

weinig impact, zoals yoga of wandelen. 

Het wisselen tussen verschillende 

sportbeha's kan ook het gebruik ervan 

verlengen. Maar hoe komt een produ-

cent nu tot de juiste keuzes voor zo’n 

behoorlijk complex product? En maakt 

men objectieve keuzes? 

Bij het Duitse onderzoeksinstituut Ho-

henstein is daar iets op gevonden. 

 

Een nieuwe testmethode meet op we-

tenschappelijke wijze het ondersteu-

ningsniveau van sportbeha's. Blijkbaar 

was dat tot nu toe gebaseerd op subjec-

tieve waarnemingen en ervaringen. De 

nieuwe methode, ontwikkeld door de 

experts van Hohenstein, zorgt voor re-

produceerbare, onafhankelijke resulta-

ten en blijkbaar wordt gebruik gemaakt 

van intelligente computersystemen en 

scanning technologie.  

 

De nieuwe beha-testmethode classifi-

ceert de hoeveelheid ondersteuning die 

een beha biedt (hoog, medium en laag). 

Hohenstein vergelijkt de beha ook met 

andere producten op de markt. De clas-

sificatie- en benchmarkgegevens hel-

pen bij productontwikkeling, kwaliteits-

beheer en verificatie van marketing-

claims.  

 

Een speciaal ontwikkelde torso uit de 

3D-printfaciliteit van Hohenstein maakt 

het testen van verschillende cups en 

maten mogelijk. De borst wordt met de 

3D print technologie en de intelligente 

software gerepliceerd met behulp van 

geschikte materialen en in aanpasbare 

vormen. Tijdens de test wordt de bewe-

ging van de borst in alle drie de bewe-

gingsrichtingen (omhoog/omlaag, 

rechts/links, voorwaarts/achteruit) gesi-

muleerd en geanalyseerd.  

 

Hohenstein heeft diepgaande expertise 

in pasvorm- en patroonontwikkeling. 

Het team van Hohenstein analyseert re-

sultaten en vergelijkt die met de eisen 

en werkt aan het optimaliseren van het 

product voor de specifieke doelgroep. 

Dus ook met de praktijk in passessies. 

Hoewel de focus ligt op sportbeha's, be-

perkt het testen zich niet tot deze toe-

passing. Door een geoptimaliseerd pa-

troon kan de beweging van de borst 

worden verminderd.  

 

 

 

 

 

Meer info: 

• objective sports bra testing 

• sports bras 

• sport bh belangrijk 

 

De conclusie is dat Hohenstein techno-

logie heeft ontwikkeld die wordt ge-

bruikt voor het optimaliseren van de 

pasvorm van complexe producten zo-

als beha’s voor intens gebruik, maar 

als deze technologie er is, lijkt het toch 

ook toepasbaar voor bijvoorbeeld 

werkkleding. De combinatie van 3D 

printen, rekenmodellen, ontwerpen en 

toetsen in passessies lijkt als methode 

breder inzetbaar. 

 

https://www.hohenstein.com/en/press/press-releases/objective-sports-bra-testing-fills-a-gap-in-the-market
https://www.rei.com/learn/expert-advice/sports-bras.html
https://www.bhsupport.nl/service/waarom-is-de-sport-bh-nodig/#:~:text=Het%20dragen%20van%20een%20goede,en%20de%20kans%20op%20beschadiging.
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En dan nog even dit … 

Meer info:  

10 key takeaways from davos 2024  

Het World Economic Forum is een grote bijeenkomst van politieke leiders en topmensen uit het 

bedrijfsleven, die elk jaar in Davos wordt gehouden. Een exclusief gezelschap dat veel aandacht 

krijgt, maar ook met de nodige argwaan wordt bekeken. Complotdenkers hebben de meest wilde 

ideeën over hetgeen daar besproken, afgesproken of bekokstoofd wordt. 

  

Toch is het goed er kennis van te nemen om te weten wat dergelijke personen nu de belangrijk-

ste onderwerpen c.q. aandachtspunten vinden. McKinsey heeft een top 10 opgesteld van be-

langrijke inzichten.  

Belangrijke take-aways zijn:  

• Snelheid is belangrijk om succesvol te worden 

• Samenwerking is essentieel, zelfs met concurrenten 

• De AI-revolutie staat pas aan het begin en zal tot ongekende veranderingen leiden 

• Duurzaamheid is geen keuze meer voor bedrijven 

• Betere gezondheid voor vrouwen is goed voor de economie 

• Toptalenten moeten gekoppeld worden aan functies met de hoogste waarde 

• Prestatie en diversiteit gaan prima samen 

McKinsey heeft elk van die inzichten verder uitgewerkt en dan gaat het een stuk dieper dan 

bovenstaande one-liners. Het is goed om daar kennis van te nemen! 

 
 

Onderzoek  

Het Horizon project RELIANCE heeft tot 

doel het ontwerpen en ontwikkelen van 

slimme, zelf-desinfecterende antimicrobiële 

nanocoatings op basis van een nieuwe 

reeks slimme antimicrobiële nanodeeltjes. 

Dergelijke nanodeeltjes bestaan uit meso-

poreuze silica-nanodeeltjes met metallisch 

koper in hun structuur, gemodificeerd met 

biogebaseerde bioactieve verbindingen: an-

timicrobiële peptiden op basis van eiwithou-

dende afvalstromen, en essentiële oliën af-

komstig van niet-eetbare planten. 

Als matrix voor de antimicrobiële producten 

wordt een biogebaseerde PU coating ont-

wikkeld, die waterdicht is en resistent is te-

gen industrieel wassen. De biogebaseerde 

PU dispersie is gebaseerd op biogeba-

seerde polyolen en isoforoon diisocyanaat. 

De coating vertoont een uitstekende was-re-

sistentie in het geval van huishoudelijk was-

sen (> 50 wasbeurten) en weerstaat 35 in-

dustriële wascycli. De coating vertoont 

Meer info: 

Updates over het project zullen gepubli-

ceerd worden op de Reliance website 

https://reliance-he.eu/ 

 

 
 

Gefinancierd door de Europese Unie. De ge-

uite standpunten en meningen zijn echter uit-

sluitend die van de auteur(s) en weerspiege-

len niet noodzakelijkerwijs die van de Euro-

pese Unie of het Europees Uitvoerend 

Agentschap voor gezondheid en digitaal. 

Noch de Europese Unie, noch de subsidie-

verlenende autoriteit kan hiervoor verant-

woordelijk worden gehouden. 

Wasresistente biogebaseerde 
PU coating als matrix voor 
antimicrobiële producten 

 tevens een goede hydrolyse bestendigheid: 

de coating degradeert niet en is nog steeds 

waterdicht na 5 weken bij 70°C en 95% re-

latieve vochtigheid. 

Om de adhesie van micro-organismen aan 

de coating te beperken en de antimicrobiële 

activiteit te versterken wordt tevens onder-

zoek gedaan naar een nanogestructureerde 

bio-PU coating. De antibacteriële activiteit 

van nano-structurering komt voort uit de fy-

sische in plaats van uit de chemische eigen-

schappen ervan; de celmembranen worden 

uitgerekt door het nano-gestructureerde op-

pervlak, wat celbreuk veroorzaakt.  

Zoals in bijgaande figuur wordt aangetoond, 

worden reproduceerbare structuren op het 

coatingoppervlak verkregen, maar moeten 

de afstand tussen deze structuren verder 

verkleind te worden om een significant hy-

drofoob effect en antibacteriële activiteit te 

verkrijgen. 

 

1Fig.: gestructureerde PU coating 
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